
 

  

ZSONGORKŐI LELÁTÓ 
Kővágószőlős Község Önkormányzatának ingyenes lapja - 2023. 11.  szám.  Megjelenik 450 példányban 

Csak úgy… 

Hétköznapi gondolatok a közelgő ünnepekről 

A karácsony a szeretet ünnepe, mégis gyakran azt ta-
pasztalni, hogy sokak életében az erre való felkészülés, 
és maga az ünnep is egy feszültséggel teli időszak. 
Hogy miként mentesülhetünk ettől a tehertől? Megvan a 

módja. 

A karácsony a leghosszabb ünnepünk, kiváló lehetőség 
a feltöltődésre és arra, hogy szeretteinkkel együtt le-
gyünk. Már a szentestére való készülődés is sokat jelent 
a gyerekeknek: készítsünk együtt ajándékot, karácsony-
fadíszt, süssünk mézeskalácsot. Ennek meghittségén 
egy szép karácsonyi zenével emelni is tudunk. Közben 
mesélhetünk neki a régi, gyermekként megélt karácso-
nyokról. Évről évre ez családi hagyománnyá is válhat. 
Gyermekünk erre fog később visszaemlékezni, és ezt 
tudja saját gyermekeinek is továbbadni. Hisz az együtt 

töltött idő a legnagyobb ajándék. 

A tapasztalatok szerint a gyerekek a nagyon sok aján-
déknak nem tudnak felhőtlenül örülni. Általában van 
néhány nagy kedvenc, a többség a kipróbálás után a 
polcra kerül. Figyeljük, mivel szokott játszik, mi érdekli, 

és így keressünk, így válasszunk neki ajándékot.  

És a legfontosabb. Koncentráljunk kicsit magunkra! Fi-
gyeljünk oda milyen hangulatban, lelkületben indítjuk el 
ezeket a napokat. Holtfáradtan, feszülten, teljesítmény-

kényszerben nem lehet ünnepelni.   

Töltsünk együtt ezt az időszakot gyermekeinkkel, sze-
retteinkkel. Ennél többet nem adhatunk sem nekik, sem 

magunknak. 

eRTé 

Fotó: Zsongorkő Média 
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Polgármesteri interjú 

Polgármester 
Úr, újabb hónap 
telt el. Melyek 
voltak a legfon-
tosabb esemé-
nyek a település 
életében? 

Ebben az évben 
több ütemben 
jelentek meg a 
Magyar Falu 
program pályá-
zati lehetőségei.  
Az idei 4. kiírás 
n o v e m b e r b e n 
történt meg, 
melynek kereté-
ben hét terület 

közül, csak egyet válaszhatunk és azzal kapcsolatban 
nyújthatjuk be a támogatási kérelmünket. Szeretnénk az 
orvosi rendelőnek a bővítését, a gyermekorvosi váróte-
rem kialakítását, egy vizesblokkal és egy külön bejárat-
tal egészítenénk ki. Ez a támogatási összeg maximum 
50 millió forintig terjedhet, de valószínűleg sok lesz a 
pályázó, így az is lehet, hogy ezek közül nem fogunk 

tudni mindent megvalósítani.  

Egy másik lehetőség, a TOP Plus (Terület- és Telepü-
lésfejlesztési Operatív Program) keretein belül valósul-
na meg, ami turisztikailag fejlesztené a településünket: 
a falusi iskola átépítése. A terveket az előírások szerint 
módosítanunk kell, mert azok már korábban elkészül-
tek. Ez a megvalósítás is a támogatás összegétől függ, 
bízunk benne, hogy mind a két pályázaton elegendő 

támogatást nyerünk.  

November hónapban zajlott le a Márton-nap, amit az 
iskolásoknak, óvodásoknak és a bölcsődéseknek együt-
tesen tartottunk meg. Az iskola jövőjének sorsa az óvo-
dásokon múlik, így fontos a közös munka. Nagyon jól 
sikerült a rendezvény, a Közös Jövőnkért Alapítvány 

ugyancsak segítette az esemény létrejöttét.  

Beköszöntött a hideg időszak. Az éjszakai, reggeli 
órákban fagy is lehet. Az utak síkosság mentesítése 
az Önkormányzatok feladata.   

A korábbi években kevesebbet kellett használnunk a 
szóróanyagokból. Egy vállalkozóval kötöttünk szerző-
dést, aki a síkosságmentesítésről gondoskodik. Besze-
reztük a munkájához szükséges anyagokat, az Önkor-
mányzat részéről minden készen áll a havas, jeges utak 

letakarításához. Ahhoz, hogy a vállalkozó el tudja majd 
végezni a munkáját, a lakosságnak is segítenie kell.  
Sajnos az év minden időszakában probléma a parkolás, 
mert sokan nem úgy állítják le a gépjárművüket, ahogy 
azt kellene. A tél folyamán a házak előtti járdákról a 
tulajdonosoknak kellene gondoskodniuk: a hó eltakarí-
tásról és a jeges járda felszórásáról. A közterületek: a 
buszmegállók, a gyakran használt területek eltakarítá-

sáról fogunk előbb gondoskodni.  

A szociális tűzifáról beszéljünk néhány mondat-
ban… 

Idén, a tavalyi évhez képest 20 m³-rel kevesebbet ka-
punk az államtól, ezt a mennyiséget kell majd a kérel-
mezők közt szétosztanunk. A soron következő testületi 
ülésen döntünk a beadott pályázatok sorsáról, azoknak 
meg kell felelniük a kritériumoknak. A sikeres jelentke-
zőknek kb. 1-1,5 m³ fát tudunk biztosítani a téli időszak-
ra. Az állam csak a fa mennyiségét finanszírozza, az 
összevágást és a szállítást az Önkormányzatnak kell 
megoldani. Az darabolási folyamat befejeződött, várha-
tóan december elején kerül szétosztásra a szociális fa. 
Azok, akik minimális összeg miatt szorulnak ki a pályá-
zók közül, azoknak a saját költségünkön tudunk biztosí-

tani tüzelő anyagot.  

Év vége felé közeledünk, hamarosan esedékesek a 
zárszámadások, beszámolók. Nemrég az NYMTIT 
tartott közmeghallgatást. Hogyan értékeli ezt az ese-
ményt? 

Minden évben 15.400.000 forint támogatást kap minden 
település, aki az NYMTIT alá tartozik. Ennek az összeg-
nek a felhasználásáról beszámolót kell készítenünk. A 
közmeghallgatás megtartása a NYMTIT szerződés ré-
sze, amit évente meg kell szerveznünk. Fontosnak tart-
juk, hogy az emberekkel tartsuk a kapcsolatot, meghall-
gassuk a véleményüket és az információátadás szerves 
része a személyes kontaktus. Mind a 11 településen 
nem lehetséges a lebonyolítás, így november hónapban 
két helyszínen került megrendezésre a tájékoztató: 
Cserkúton és Hetvehelyen. A program részeként a 
résztvevők, az elmúlt időben történt eseményekről kap-
hattak beszámolót, továbbá az RHK-t képviselők szinte 
napra kész eredményekkel, különböző mérésekről, a 
munkákról adtak széleskorú a tájékoztatást. Végül kér-

dések megválaszolásával zárult az esemény. 

Kővágószőlősön is megtartották a közmeghallga-
tást. Polgármester Úr, miről tudott beszámolni? 

A képviselő-testületnek jogszabályi kötelezettségüknek 
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eleget téve, évente legalább egyszer közmeghallgatást 
kell tartania, amely keretein belül a lakosság a közügye-
ket érintő kérdéseket tehetnek fel és javaslatot adhat-
nak. Ezen az eseményen az Önkormányzat beszámol 
az éves költségvetésről, mire-mennyit fordítottunk, mi-
lyen bevételeik-kiadásaink vannak. Számunkra nagyon 
fontos ez, de sajnos nem mindig úgy sikerül, ahogy ter-
vezzük. Vannak olyan kérdések, amelyre azonnal tu-
dunk válaszolni, de akadnak olyanok is, amelyekről ké-

sőbb, levél formájában nyilatkozunk. 

Advent idejében járunk. 2023-ban mivel készül az 
Önkormányzat? 

A korábbi évekhez hasonlóan ebben az évben is, mind 
a négy vasárnap szines programokkal készülünk. Saj-
nálattal kell mondanom, de nem tudjuk megtartani az 
Idősek Karácsonyát, ennek az oka pedig az, hogy a 
tornacsarnokot gázszivárgás miatt lezárták, a művelő-
dési ház pedig kicsi ahhoz, hogy nagy létszámot be 
tudjon fogadni. A csarnokban jelenleg nincsen fűtés, a 
fenntartó nem tudta megoldani a problémát. Az idősek a 
támogatásokat megkapják és Advent első vasárnapját 
nekik ajánljuk fel, a megjelenteket műsorral, vacsorával 

várjuk. A második vasárnapot a gyermekeknek szánjuk, 
ahol kézműves foglalkozással, kirakodóvásárral készü-
lünk, majd közös gyertyagyújtással zárjuk. A harmadik 
vasárnapot az egyház vállalta magára, a délutánt a 
templomban tartjuk majd, ahol orgonakoncerttel, agapé-
val hangolódhatunk az ünnepre. A negyedik adventi 
vasárnap Szenteste. Szerettük volna, ha nem marad el 
az utolsó vasárnap sem, de ezen a napon már mindenki 
a család felé fordulna, így egy picit variálva, de meg 
tudjuk tartani.  Az újtelepi sportparkban gyűlünk össze 
10:00 órától, közösen felkapcsoljuk a fán a díszvilágí-

tást és meggyújtjuk az utolsó gyertyát. 

Lesz közigazgatási szünet? Az ünnepek alatt válto-
zik a hivatalok nyitvatartása? 

Jelen álláspont szerint nem tudok róla. Az ünnep alatt a 
hivatalban ügyeleti időben fogadjuk a lakosokat, mert 

egyébként például az Államkincstár sem lesz nyitva. 

Mindenkinek örömteli készülődést, ünnepli 
hangolódást kívánok! 

 eRTé 

A Nyugat-Mecseki Társadalmi Információs 
Ellenőrzési és Településfejlesztési 
Önkormányzati Társulásunk (NYMTIT) 
közmeghallgatást hirdetett az összes 
tagönkormányzati lakos számára, az 
NYMTIT 2023 évében végzett munkájával 

kapcsolatosan.  

A lakossági fórumról szóló közlemény 
megjelent a honlapokon, fényújságokon, 
továbbá minden tagönkormányzat 

hirdetményi felületén.  

Az NYMTIT a korábbi évek online 
közmeghallgatásától eltérően november 6-
án Cserkúton,  november 13 -án 
Hetvehelyen, közmeghallgatást tartott a 

térség lakossága számára. 

Kovács Győző Boda polgármestere, az 
NYMTIT elnöke prezentációjában 
részletesen beszámolt az elmúlt évben 
elvégzett feladatokról. Részletesen esett 
szó a társulás aktuális feladatairól az 
iskolások vetélkedőiről, a kül- és belföldi 

szakmai utak tapasztalatairól. 

Dr. Kereki Ferenc a Radioaktív 
Hulladékkezelő Kft. ügyvezető igazgatója 
szakmai beszámolójában kitért az ez évi 
munkálatokra, és a 2024-es esztendő 

feladataira. A közel egy órás beszámolót 
követően a jelenlévők szóban is feltehették 
kérdéseiket, melyre elnöke úr és igazgató 

úr is azonnal válaszolt.  

A Közmeghallgatás keretében – mint a 
társadalmi párbeszéd hatékony fórumaként 
– az NYMTIT biztosította a feltételeket, 

hogy az érdeklődők megismerhessék a 
Társulás tevékenységét, célfeladatait, 
valamint kifejthessék álláspontjukat, 
feltehessék kérdéseiket az NYMTIT és az 

RHK Kft. szakembereinek irányába. 

eRTé 

Az NYMTIT 2023. évi közmeghallgatásról 

Fotó:Í NYMTIT 
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Ingyenes jogsegély szolgálat  
December hónapban 
 
Dr. Németh György jogtanácsos  
2023. december 4-én és 18-án 13:00-
16:00 óra között a Polgármesteri Hivatal 
tanácstermében várja az érdeklődőket. 
 
Tel: 06 30/989 36 18 

E-mail: drnemeth.gyorgy@gmail.com 

Hulladékszállítási naptár: 
December hónap 
 
   6. szerda KOMMUNÁLIS    
 13. szerda KOMMUNÁLIS 
 14. csütörtök SZELEKTÍV    
 20. szerda KOMMUNÁLIS 
 27. szerda KOMMUNÁLIS 
 28. csütörtök SZELEKTÍV 
http://www.kovagoszolos.hu/index.php/188-hulladekszallitasi-menetrend-2023-ii-felev 

A Csipkebogyó Egyesülettel idén már har-
madik alkalommal hirdettük meg a jelme-
zes cukorkagyűjtést október 31-e estéjére. 
Vártunk minden gyermeket, akinek kedve 
volt jelmezbe/maszkba bújva, a falut bejár-
va cukrot, csokit, édességeket zsákmányol-
ni. Kértük a felnőttek segítéségét is, hogy 
jelentkezzenek, akik csatlakoznának az 
akciónkhoz azzal, hogy „cukorka pontként” 

várják a hozzájuk bekiabáló gyermekeket.   

Bár nem mindenki örül a nálunk már mond-
hatni hagyománnyá vált új szokás térnyeré-
sének, ennek ellenére évről-évre egyre 
nagyobb az érdeklődés a program iránt. A 
rendezvény korábbi sikerei után nem is volt 
kérdés az idei program rendezése, szerve-
zése. Idén 120 gyermeket vártunk az elő-
zetes regisztrációt követően az 56-osok 

terére. Az esemény facebookon történt 
meghirdetését követően azonnal meglettek 
az első „cukorka pontok” is.  Idén a várható 
nagy létszámra való tekintettel, a felnőtt 
kísérőinken kívül, a helyi polgárőrség segít-
ségét is kértük, hogy csoportjaink még 
nagyobb biztonságban vonulhassanak a 

sötétben. Munkájukat ezúttal is köszönjük! 

Mindenhol lázas készülődés előzte meg az 
estét, mind a gyerekek, mind a felnőttek 
izgatottan várták a 31-ét. Mivel elég esős 
időt jósoltak, így mindenki az időjárás elő-
rejelzéseket bújta, hogy lássuk megtartható 
lesz e a cukorkagyűjtés. Szerencsére végül 
megkegyelmezett nekünk az időjárás és 
útnak indulhattak a csoportok. Három kü-
lönböző útvonalterv alapján haladtunk ki-
csikkel, nagyokkal és kísérőikkel, hogy 
meglátogassuk mind a 21 cukorkapontot. A 
zsákmányszerző körúton lehetőségünk volt 
új lakókat is megismerni, akik örömmel 
csatlakoztak a kezdeményezéshez. Nagy 
izgalommal, édeségekkel, sütikkel, olykor 
ijesztő meglepetésekkel várták a csoporto-
kat a faluban. Az Újtelepen a megújult 
játszótér területén, több család összefogá-
sával, az önkormányzat támogatásával, 
teával, zsíroskenyérrel, süteménnyel, 
édeségekkel és nem utolsó sorban fantasz-
tikus díszlettel vártak bennünket ezúttal is a 
záró cukorkapontunkon. Idén is mindenki 
azon dolgozott, hogy a gyermekeknek egy 
különleges élményt adjunk. A hideg, szeles 
idő ellenére melegséggel töltötte el a szí-
vünket ez az összefogás, lelkesítő volt 

látni, hogy egy jó cél, közös élmény érde-
kében milyen jól össze tud kapcsolódni az 
idősebb korosztály a fiatalokkal. Odaadó 
készülődés, vendégszerető, meleg fogad-

tatás várt minket mindenhol.  

Hálásan köszönjük mindenkinek a sok-sok 
cukorkát, a rengeteg finom sütit, a megle-
petéseket, amivel a gyerekeket vártátok! 
Szerencsére olyan sok embernek köszön-
hető ennek az eseménynek a sikere, hogy 
név szerint fel sem tudjuk sorolni. Kérjük 

nézzétek ezt el nekünk.  

Köszönjük a megértését a fogadó pontok 
környezetében élő lakóknak is, akik han-
goskodó gyerekcsoportjainkat türelemmel 

kezelték.  

A visszajelzéseitek alapján, úgy gondoljuk, 
hogy jövőre újra találkozunk Halloween 
estéjén és indulhat a „Csokit vagy 

csaluuuunk”!  

Nagy-József Katalin 

Jelmezes cukorkagyűjtés HALLOWEEN estéjén  

mailto:drnemeth.gyorgy@gmail.com
http://www.kovagoszolos.hu/index.php/188-hulladekszallitasi-menetrend-2023-ii-felev
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A nyugalmas november 

A z  o k t ó b e r i 
nyüzsgés után 
kicsit csendesebb, 
de munkában 
bővelkedő hónap 
volt a november. 
K e z d ő d ö t t  a 
h ó n a p  a 
pályázatírással, 
ahol nem csak a 
V ö r ö sh o mo k k ő 

Német Nemzetiségi Egyesületet érintő 
részletei voltak a beadott anyagnak, hanem 
egy teljes falut magába foglaló kulturális 
programra is pályáztunk. Nagyon nagy 
anyag, nagyon sok munkával. Bízunk a 

pozitív elbírálásban. 

Majd November második felében részt 
vettünk a Baranya Vármegyei Német 
Önkormányzat közmeghallgatásán. Ezen 
jelen voltak az országos képviselők is. 

Büszkék lehettünk településünkre, amely 
az este során külön ki lett emelve, hogy itt 
minden lehetőség adott ahhoz, hogy 2024-
ben első alkalommal német nemzetiségi 
önkormányzat jöhessen létre. Ez országos 
sz in ten  is  kur iózum,  hogy a 
rendszerváltástól a mai napig német 
önkormányzattal nem rendelkező 
t e l e p ü l é s e n  n é m e t  k i s e b b s é g i 
önkormányzat alakulhat. Az este során 
Englenderné Hock Ibolya a Magyarországi 
Német Önkormányzat elnöke, Ritter Imre a 
magyarországi németek országgyűlési 
képviselője, és Schmidt Zoltán regionális 
irodavezető biztosított minket a közel 
kétszáz jelenlévő előtt, hogy részükről 
minden támogatást megadnak, hogy 
sikeres legyen a választás és 
településünkön is elindulhasson nem csak 
a civilek általi kezdeményezésben a német 
nemzetiségi élet, hanem minden állami 
támogatást is megkaphassunk ehhez! Ez a 

segítség nagy örömmel tölt el minket. 

November végén elindult a Német Klub, 
ahol első este a Mi svábok mindig jó 
magyarok voltunk c. film vetítésével indult. 
Majd közösen osztottuk meg a 
közmeghallgatás lényegét. Ezután kötetlen 
beszélgetés keretén belül konszenzusra 
jutottunk abban, ami nekem régi 
vesszőparipám, hogy kővágószőlősiek és 
magyarok vagyunk. Azokat várjuk a 

sorainkba, akik a németségüket úgy 
akarják megélni, hogy ezért a két 
közösségért is tenni akarnak. Az este 
kellemes beszélgetéssel folytatódott, ahol 
egymás italai és ételei kóstolgatása közben 
Kramm András virtuóz harmonika játéka 
mellett töltöttünk el nagyon kellemes 

órákat.  

A következő Német Klub eseményünk az 
évzáró lesz, 2023. december 21-én este 
18.00-kor, melyre szeretettel várunk 
tagjainkat, segítőinket, támogatóinkat és 

mindenkit, aki kíváncsi ránk! 

Tutti Gábor 

Vöröshomokkő Egyesület 

Lapunkban megjelent cikkek tartalmáért a felelős a cikk írója. 

A Sarlós Boldogasszony templom Karácsonyi miserendje: 

2023.12.24. 9:30 szentmise 

2023.12.25. 9:30 Karácsonyi szentmise 
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Élet az iskolában 

A november sem telt el eseménytelenül az 
iskolában. Az október zárásaként 27-én a 
tanító nénik ötletei alapján „TökJó Nap” 
keretében valósultak meg a tanóráink, ahol 
minden feladatot, olvasmányt, zenét,  spor-
tolást a tök köré építettünk. Volt nyírás, 
plakátkészítés, tökcipelés és tökre célzás. 
Hallgattunk tökös meséket és verseket, és 
matematika órán tökökkel számoltunk. Ez a 
nap nem csak ezért volt különleges, hanem 
azért is, mert a nyílt órák keretében első 
osztályosaink Sipos Gyöngyi tanító néni 
irányításával vendégeket fogadtak a tan-
órákon. A kis óvodások és az óvó nénik 
részt vettek matematika és magyar órákon, 
s ott aktívan bekapcsolódtak a munkába is. 
Két szülő is megtisztelte az osztályt és 
érdeklődéssel figyelte, hogy milyen ügye-

sek már a kis elsősök két hónap után. 

Az őszi szünetet követően az óvodások 
meghívását elfogadva mi is részt vettünk a 
Buzás Andor Művelődési házban megren-

dezett Márton Napon. Elbűvölve néztük a 
kis óvodások remek műsorát. Bízunk ben-
ne, hogy közülük sokan választják majd 
barátságos, családias kis iskolánkat, s 
nálunk kezdik el a betűvetést és számolást! 
Gratulálunk a kis óvodásoknak, az őket 
felkészítő óvó néniknek, s természetesen a 

szülőknek is! 

Minden igyekezetünkkel azon vagyunk, 
hogy nyitott iskola legyünk, ahova szívesen 
járnak a gyerekek és örömmel részt vesz-
nek programjainkon a szülők és a település 
civil szervezetei is, akikkel szoros kapcso-

latot ápolunk. 

Folytattuk a nyílt órákat a második osztály-
ban is, ahol sok szülő volt kíváncsi gyerme-
kére és az osztályban tanító Tutti Gábor 

tanító bácsira. 

Az első osztályosok Gyöngyi néni vezeté-
sével ismét meghívták novemberben is a 
kis óvodásokat és az óvodás gyerekek 
szüleit is. Nagyon örültünk, hogy voltak 
akik kíváncsiak voltak munkánkra, és meg-
tiszteltek bennünket jelenlétükkel. Ez a 
felelős szülői hozzáállás jelzi, hogy a szü-
lők valóban fontosnak tartják azt, hogy 
gyermekük számára megtalálják a megfe-
lelő, nyugodt, biztonságot nyújtó iskolát. 
Reméljük, többen is úgy gondolják majd, 
hogy kis intézményünk lesz az! Természe-
tesen továbbra is nyitottak leszünk, s ter-
vünk szerint még lesznek alkalmak, amikor 
szeretettel várunk óvodásokat, szüleikkel 

együtt. 

Az elkövetkező hetek, napok  a tanítás 
mellett, az Adventi készülődés jegyében 
fognak telni, amikor is ajándékokat készí-

tünk, karácsonyi verseket, dalokat tanulunk 
és együtt fogjuk az óvodásokkal meggyúj-
tani a várakozás gyertyáit, ahova minden 
alkalommal nagy szeretettel várjuk majd a 
szülőket is. Az iskolánk Müller Mária tanító 
néni irányításával igazi karácsony pompát 
ölt majd, hogy minden a karácsonyi készü-

lődésre hangolja majd a kis gyerekeket. 

Magam  és kollégáim nevében, örömteli 
várakozást kívánunk a családoknak is! 

Szabó-Papp Ágnes 
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Óvodai események 

November hónap legfontosabb eseménye a Márton-napi rendezvé-
nyünk volt. Hatodik éve alakítgatjuk ezt a programot. Ez az ese-
mény része a pedagógiai programunknak és a jövőben is szeret-
nénk megtartani az óvodások családjaival való közös programjaink 

alappillérének. 

Az első évben még az óvoda előtti betonos területen álldogáltunk 
néhány családdal, majd évről évre fejlesztettük a programot. Tavaly 
már a művelődési ház udvarán táncoltunk, játszottunk a gyerekek-
kel. Idén is ezt terveztük, azzal kiegészítve, hogy vendégségbe 
hívtuk a helyi iskolába járó volt óvodásainkat illetve a bölcsődése-
ket. Arra gondoltunk, hogy a lámpás felvonulásba és az utána kö-
vetkező vendégeskedésbe szívesen bekapcsolódnának. A „műsort” 
minden évben mi adjuk, hiszen hasonlóan az évzáróhoz, ilyenkor a 
szülőknek is lehetőségük van ízelítőt kapni abból, mennyi mindent 
tudnak a gyerekek és hogyan is szoktunk mi játszani, táncolni az 
óvodai mindennapokban. Nem „produkcióval” készülünk ilyenkor, 
hanem az egyébként is tanult, rendszeresen játszott dalos-
játékainkat, táncainkat mutatjuk meg. Az idén is jól látható volt, 
hogy a gyerekek felszabadultan, rutinosan mozognak a népi dalos-
játékok világában. Sok-sok pozitív visszajelzést kaptunk és mi ma-

gunk is büszkék voltunk az óvodásainkra. 

Az időjárás sajnos nem állt mellénk. A nagy lámpás felvonulás 
helyett, amit a Hősök terére terveztünk, csak a művelődési házon 
belül tudtunk körbejárni, utána pedig a konyhánk által készített 
zsíros kenyeret és meleg teát fogyasztottuk el. Ugyanakkor nagyon 
nagy öröm volt, hogy az esős, szeles idő ellenére minden család ott 
volt a rendezvényen. Nem is volt még olyan eseményünk, ahol 

ennyien részt vettek volna és ezt mindenképpen nagy eredmény-

nek tekintjük. 

Novemberben két alkalommal is részt vettünk a helyi iskola bemu-
tató óráin a nagycsoportosokkal. Még egy Pécsre szervezett prog-
ramunkat is lemondtuk annak érdekében, hogy ott lehessünk eze-
ken a rendezvényeken, hiszen fontosnak tartjuk az iskolával való 
kapcsolatot. Idén minden korábbinál több nagycsoportosunk van, 
akik a következő évben már iskolások lesznek. Ezeknek a rendez-
vényeknek a látogatásával a szülőket is szeretnénk segíteni az 

iskolaválasztásban. 

Az elmúlt hetekben fogászati szűrésen is részt vettünk. Ezzel egy-
részt a szűrések fontosságára szeretnénk felhívni a szülők figyel-
mét, másrészt a doktornőtől ilyenkor konkrét tanácsokat is kapnak, 
és aki él a felkínált kezelési lehetőségekkel, sokat tehet gyermeke 

egészsége érdekében. 

Idén is folytatódik a Bozsik-foci program. Már volt is egy torna a 
szentlőrinci tornacsarnokban, ahol gyermekeink ügyesen megállták 
a helyüket. Most is van kifejezetten tehetséges gyermekünk, remél-
jük a későbbiekben is lehetősége lesz folytatni ezt a tevékenységet. 
Maga a program pedig nagyon fontos az egészséges életmód és 

az iskola- előkészítés szempontjából is.  

A Boldog óvoda címhez kapcsolódó tevékenységeinket is folytatjuk. 
Most a Boldogságóra önbizalom fejlesztő programjával egészítjük 
ki a foglalkozásainkat. Kilenc hónap alatt a pozitív énképtől a pozi-
tív kapcsolatokon át, az inspiráló magabiztosságig különböző téma-
körökkel foglalkozunk játékos, mesés, zenés formában, ezzel is 
fejlesztve a gyermekek érzelmi intelligenciáját, amely az életben 

való helytállásuk biztos alapja lehet. 

A néptánc szakkörünk eredményességét mi sem mutatja jobban, 
mint a Márton napon tartott kis bemutató, pedig még nem is min-
dent láthatott a közönség! A szakkör heti rendszerességgel zajlik 
az óvodában és ez valóban egy olyan tevékenység, amellyel a 
gyermekek minden képességét, készségét fejleszteni tudjuk, mi-
közben a hagyományokat, mindannyiunk zenei anyanyelvét őriz-

zük. 

Ádám Tünde Anna 

"Nemsokára beköszönt az adventi időszak, az ünnepre hangolódás 
és készülődés az év egyik legszebb ünnepére. A legkisebbek szá-
mára igazán izgalmakkal és varázslattal teli időszak, hiszen csodá-
lattal szemlélik a napról napra fényesebb és díszesebb házakat, 
utcákat, tereket. Izgatottan várják a Mikulást, a feldíszített kará-
csonyfát és természetesen a sok meglepetést. Az idei évben sem 
maradnak el programok, ünnepségek és a családdal közösen törté-
nő készülődés. Érdemes figyelemmel kísérni a település honlapján 
közzétett programsorozatot és a Baba-Mama Klub Facebook olda-
lát. Kézműves foglalkozások, karácsonyi vásár, közös gyertyagyúj-
tás várja az érdeklődőket. A gyerekekkel történő közös ünnepi 
hangolódást egy kis karácsonyi mondókázással, énekléssel színe-
síthetjük meg. A foglalkozásokkal kapcsolatos további információ-
kért a klub facebook oldalán vagy védőnőnknél, Horváth Anitánál 

érdeklődhetünk. 

Sarkady Sándor: Télapó 
 

Hegyen, völgyön mély a hó, 
Lassan lépked Télapó. 

Ősz szakállán dér rezeg, 
Messzi földről érkezett. 
Kampós botja imbolyog- 

Puttonyában 
Mit hozott? 

Mindenféle földi jót; 
Dundi diót, mogyorót. 

Lassan lépked, mély a hó- 
Siess jobban Télapó!"  

 
Szegedi-Jelasics Mirjana 

Baba – Mama Klub 
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„Fürtöcske” Mini-Bölcsőde 

November hónapban, ahogy áttértünk a téli 
napirendre többet kézműveskedtünk a 
hónap jeles napjaihoz kapcsolódóan is, 
mint például a Márton nap. Az óvodásokkal 
és iskolásokkal közösen vettünk részt a 
Márton napi rendezvényen a Művelődési 
Házban, ahol a magunk készítette kis lám-
pásokkal körbejártunk és mi is vidáman 

énekeltük, hogy „száz liba egy sorba”. Kö-
szönjük a meghívást, nagyon jól éreztük 
magunkat, ettünk, ittunk, jót mulattunk. A 
hónap végén Zenebölcsink volt Darvas 
Nikivel. Erre az alkalomra szeretettel hívtuk 
és láttuk vendégül a Baba-mama klub tag-

jait és leendő bölcsiseinket is. 

Izgalommal készülünk és örömmel várjuk, 
hogy december 6-án meglátogasson ben-
nünket is a Mikulás......de erről majd a kö-

vetkező lapszámban.  

Kristófné Wirth Anita 

Nyugdíjas Klub eseményei 

Október 28-án Egészségnapot rendeztünk az Önkormányzat és a 
Nyugdíjas Klub szervezésében. Vendégünk volt Bite Ilona, Gonda 
Ági, dr. Soóky Barna, Bio Bia, Bozó Sándorné, Rácz Mecseki Noé-
mi, Vitális Ágnes és Hőgyi Attila. Részvételükkel emelték a jól sike-

rült rendezvényünk színvonalát. Hálásan köszönjük Nekik. 

Mindenszentek és 
Halottak Napja tisz-
teletére több, mint 50 
csokrot és mécsest 
helyeztünk el az 
elhunyt klubtársaink 
és a már senki által 
nem látogatott sírok-

ra.  

Meghívást kaptunk a 
ZSBK-tól Márton 
napra, ahol finom 
libasült, jobbnál-jobb 
borok és jó zene várt 
bennünket. Jól érez-
tük magunkat, kö-

szönjük. 

November 17-én 
klubunk 29. születés-
napját és a kerek 

évfordulós klubtársainkat ünnepeltük. Az operett-muzsika a nap 
végére diszkóba csapott át, ahol már senki sem maradt ülve. Ritka 

jól sikerült rendezvény volt.  

Bán Judit 
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Zsongorkő Baráti Körről  

„A bornak Márton a bírája” 
Tisztelettel köszöntök mindenkit. Napokban tartotta a Baráti Kör a 
borászati év kezdetét jelentő Szent Márton napi újbor mustráját. 
Hagyományainkat követve, évtizedek óta tartjuk ezen a 
„jeles”napon. De miként is kötődik ez a Márton naphoz és mit ér-

tünk ezalatt, hogy „jeles nap”? 

Nem lévén régen még időjárás jelentés, elődeink a régi, jól bevált 
megfigyeléseikre hagyatkoztak és mindennapjaikat, teendőiket a 
kalendárium, adott hónapjának nevezetes dátumaihoz igazították 
(pl. Vízkereszt, Medárd, Vince stb.). Hát így alakultak ki a Szent 
Márton naphoz kötődő népszokások is. Ez idő tájt a mezőgazdasá-
gi munkák már befejeződtek, a summások is megkapták járandósá-
gukat, a karcos murci újborrá nemesült és novemberre már le lehe-
tett vágni a tömött libát is. És, mert Márton napja a 40 napos kará-
csonyi böjt előtti utolsó nap, ezért ezen a napon régebben rendsze-
resek voltak a lakomák, bálok, vásárok. Ilyenkor nagy evés-ivást 
rendeztek, hogy a következő esztendőben se szűkölködjenek – 
hiszen az utókorra fennmaradt népi rigmusok is erre biztattak: „Aki 
Márton napon libát nem eszik, egész éven át éhezik” vagy „A bor-

nak Márton a bírája” stb.  

Márton napi rendezvényünkről szólva. Idén nem a környékbeli 
borászokat hívtuk meg. Most formabontó módon a Baráti Kör és 
Nyugdíjas Klub tagjaival közösen ünnepelve tartottuk az újbor 
mustrát. Szokták mondani – „ideje van az ünneplésnek – ideje van 
a munkának is”. Munkáról: talán nem mindenki tudja, a Nyugdíjas 
Klubot 1994-ben, a Baráti Kör hívta életre. Az azóta eltelt 30 év 
során, egymást mindig jól kiegészítve, együtt munkálkodtunk tele-
pülésünkért. (90-es években közel 120-an voltunk a két egyesület-
ben). Csak ez a két szerveződés volt akkor a faluban, lényegesen 

több feladattal, mint napjainkban.  

Ünneplésről: rendszerint együtt tartjuk rendezvényeinket. A mosta-
nira is érkeztek sorban a tagjaink, aki tehette párjával – nem kellett 
bemutatni egymásnak senkit. Több mint 50-en éltek a meghívással. 
Jöttünk ünnepelni, bort kóstolni (nem borozni!). A hölgyek sütöttek 
édeset és sósat, férfinéptől bemutatni szánt borok érkeztek  (közel 

20 minta jött össze). 

Varga Géza és Sándor Tibor megnyitója után, a finom libavacsora, 
majd a bemutatóra felkínált borminták, szokásos tematika szerinti 
vizsgálata zajlott. A borokat Varga Géza elnökünk, okleveles borbí-
ráló értékelte. Többen most vettek részt először borbemutatón. 
Ezért Géza bővebben és sok humorral ismertette a pohárba került 
nedű értékelésének lépéseit, beszélt szőlő és borfajtákról, kulturált 
borfogyasztásról. Tagtársaink figyeltek – új volt nekik a helyzet, 
sokféle bort lehetett kóstolni. „Szakértően” járatták, vizsgálták a 
bort és az illatát a pohárban. Fehér, rozé és vörösborok egymás 
után gyöngyöztek a kóstoló poharakba. Furán hathatott számukra, 
hogy a pohárba töltött, kóstolásra szánt, ujjnyi bort nem kötelező 
„lehúzni”, ki is lehet löttyinteni azt, a kihelyezett kancsókba. Amelyik 
bor tetszett, azt vissza lehetett kóstolni. Minták egy része még 
hordó tisztaságot mutatott – nyersebbek, sarkosabbak voltak. No 
de hát, még csak Márton nap volt! Hozzáértők jó évjáratot prog-

nosztizáltak…  

Borminták értékelése után Vranesics Laci jó kis zenéjére, többen 
táncra penderültek. Először a bátrabb asszonynép, később min-
denki – aki észrevette, hogy a borban zene is van! Zenére 
„rezisztens” férfinépek inkább „visszakóstoltak”. Az esti buszjárattal 
elszállingóztak a vendégek. Páran maradtunk még. Kvaterkáztunk. 
Megállapítottuk, hogy jó kis – talán Szent Mártonnak is tetsző - 

rendezvény volt.                    

Szurcsik József 

Fotó:Í Brantmüller Bence 

Fotó:Í Brantmüller Bence 
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25 tipp a lélekharmóniához 

 
A tibeti szerzeteseket tartják a legbölcsebbnek a világon. Akár hi-
szünk spiritualitásuk varázsában, akár nem, egy dolgot nem lehet 

letagadni - ismerik a boldogságot. 

Íme 25 elengedhetetlen tipp a lélekharmóniához, melyek Tibetből 
származnak, és amelyek megegyeznek az evangélium szellemé-

vel: 

1. Tetszik, mondd ki! 
2. Ha nem tetszik, csak mondd ki! 
3. Hiányzik valaki, keresd meg őket! 

4. Nem értem, kérdezz! 
5. Találkozni akarsz valakivel, hívd fel! 
6. Bármit, amit akarsz, kérdezz! 
7. Sose vitatkozz magaddal! 
8. Ha azt akarod, hogy megértsenek, magyarázd el! 
9. Bűnös vagy, ismerd be, kérj bocsánatot! 
10. Mindenkinek megvan a maga igazsága, és ezek az igazságok 
nem egyeznek. 
11. Ne kommunikálj rossz minőségű emberekkel. 
12. A legfontosabb dolog az életben a szeretet - a többi részlet. 
13. Az ember problémái csak a fejében vannak. 
14. Keresd az örömöt mindenben, ami körülötted van. 
15. Ne feledd, hogy csak egyszer élsz. 
16. Ne feledd, senkinek sem tartozol semmivel. 
17. Ne feledd, senki sem tartozik neked semmivel. 
18. Ne bánd meg az időt és pénzt, amit a világ megismerésére 
fordítottál. 
19. Az életben csak magadra támaszkodj! 
20. Bízz a megérzéseidben! 
21. Légy türelmes az emberekkel! 
22. Csodáld a természetet! 
23. Ha rossz kedved van, jusson eszedbe, hogy ha meghalsz, 
egyáltalán nem lesz. 
24. Élj ma, mert a tegnap elmúlt, és a holnap talán soha nem jön el. 
25. Ne felejtsd el, hogy ma van a legjobb nap. 
 

Dr. Simon-Wagner István 

Tovább a szolgálatok útján 

Előző jelentkezésünk óta az eltelt időben 
egy olyan rendezvény biztosításán vettünk 
részt, amely a mi szívünket is megmelen-
gette. Ez a Halloween-i cukorkagyűjtés 
volt. Jó érzés volt ezen a nagy sikerű ren-
dezvényen segédkezni. Jó volt látni a sok 
boldog gyerek nevető, mosolygó arcát. Kár, 

hogy az időjárás nem tartott ki. 

A támogatások eredményeképpen elindult 
a formaruháink beszerzése. Ez nem egy 

könnyű dolog, sok logisztikai feladattal, 
hiszen közel 20 fős állománynak kellett 
megfelelni. Így lassan megfelelő felszere-
léssel rendelkezik minden tagunk. Remél-
jük, hogy a következő gazdasági évben 
lesz lehetőségünk egy olyan gépjárművet 
beszerezni, ami településünk kül– és belte-

rületi terepiszonyainak is megfelel. 

A járőri szolgálat tovább folytatódott. Úgy 
tapasztaljuk a visszajelzésekből, hogy a 
helyi lakosság is elégedett velünk. Amikor 
tudunk helyi rendezvényekről, akkor meg-

erősített és hosszított szolgálatot adunk. 
Így volt ez a Halloween partyn és a temető-
be járás idején is, hogy segíthessünk, ha 

valami probléma adódik. 

Köszönjük a támogatásokat és szívesen 
fogadjuk ezután is a segítséget! Békés, 

nyugodt napokat! 

Tutti Gábor 

Polgárőr Egyesület hírei 
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II. SZŐLŐS KUPA – amatőr asztalitenisz torna 

Második alkalommal került 
megrendezésre a SZŐLŐS 
KUPA amatőr asztalitenisz 

torna.  

Négy kategóriában folytak a 
küzdelmek a Buzás Andor Mű-
velődési Házban: gyermek, női, 
férfi és felnőtt páros. A mérkő-
zések a csoportkörök során két 
nyertes szettig tartottak, majd 
az elődöntők és döntők eseté-
ben három győztes játszmáig 
folyt a küzdelem. Nagyon szín-
vonalas, izgalmas és rendkívül 
sportszerű meccseket láthat-
tunk. A mérkőzések között volt 
alkalmunk beszélgetni, Szár-
nyas Erika és Székelyhidy Bea 
jóvoltából finom házi sütiket is 
megkóstolhattunk. Cserkútról 
és Pécsről is érkeztek verseny-
zők nagy örömünkre, de a ku-
pákat végül minden kategóriá-

ban sikerült itthon tartani.  

Gratulálunk minden résztvevőnek!  

Eredmény gyermek kategóriában: 

1. Hadnagy Szabolcs, 2. Szentendrei Benjámin, 3. Illés Róbert  

Eredmény női kategóriában: 

1. Nagy-József Katalin, 2. Szár-
nyas Erika, 3. Székelyhidy Be-

atrix 

Eredmény férfi kategóriában: 

1. Pécsi László, 2. Milbacher 

Róbert, 3. Veres Zsolt 

Eredmény felnőtt páros kategó-

riában: 

1. Nagy-József Katalin és 
M i l b a c h e r  R ó b e r t ,  2 . 
Szárnyasné Marianna és Sebő 
Zoltán, 3. Szárnyas Erika és 

Veres Zsolt 

Az esemény a Nemzeti Együtt-
működési Alap támogatásából 
valósult meg. Köszönjük Kővá-
gószőlős Község Önkormány-
zatának, hogy a művelődési 
házat ezúttal is díjmentesen 
biztosította számunkra, illetve 
Ofodile Félix Dubemnek az 
előkészületek során nyújtott segítségét. Az eseményről további 

fotók az egyesület facebook oldalán találhatóak.  

Nagy-József Kata 

Hozzávalók (32 db): 
  
Tészta: 
5 dkg friss élesztő, 5 dl tej 2,8%, 80 dkg 
liszt, 1 csapott evőkanál só, 2 dl étolaj, 2 
szem fekete olívabogyó 
  
Töltelék: 
0,3 kg aprított tonhal, 15 szem fekete 
olívabogyó (konzerv), só, őrölt bors, 1 db 
tojás, kevés zsemlemorzsa 
  
Kenés: 
1 db egész felvert tojás 
   
Elkészítés: 
Az összes olívabogyót apró kockára 
vágjuk, két szemnyit a tésztához 
félreteszünk. 

A tonhalkonzerv tartalmát a kockázott 
olívabogyókkal, az egész tojással 
összekeverjük, sózzuk-borsozzuk. 
Kevés zsemlemorzsával az állagát 
beállítjuk, hogy ne legyen túl laza, híg. 
  
Az összes tej negyedével, és a cukorral 
felfuttatjuk az élesztőt, majd egy tálban 

összekeverjük a tészta hozzávalóival, a 
maradék langyos tejjel és az olívabogyókkal 
bedagasztjuk. 
Konyharuhával letakarva meleg helyen a 
duplájára kelesztjük. 
  
 A megkelt tésztát újra átgyúrjuk, 
négy gombócba szedjük, kerek alakúra kb. 
fél cm vastagra nyújtjuk. gombóconként 8 
db cikkelybe vágjuk. 
   
A tonhalas tölteléket habcsőbe betöltjük, 
arányosan a tésztára kis "kukacokat" nyomunk 
és feltekerjük kifli alakba. 
  
Megkenjük a tetejét a felvert tojással és 180 C 
fokra előmelegített sütőben 15-20 percig sütjük. 
 

Hires Péter ajánlásával 

Tonhalas-olivás papucs 
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